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KPI zahteva novo 
jasno politiko

Vladna kriza bo, kot kaže, v krat
kem rešena. Toda postavlja se 
vprašanje: kakšna bo rešitev? Ali 
bo taka, ki bo dejansko zajamčila 
nemoteno delovanje demokratičnih 
ustanov, uresničevanje reform, ki 
jih zahtevajo delavci in ljudske 
množice? Ali bo rešitev resnično 
antifašistična? Na ta vprašanja bi 
zaenkrat težko našli konkreten od
govor.

Direkcija KPI je v zvezi z vladno 
krizo objavila posebno resolucijo. 
V njej je rečeno, da je ta kriza do
kaz globokih nesoglasij vladne ve
čine glede ekonomske politike, ki 
je zgrešena in protiljudska. Odstop 
La Malfe in drugih republikanskih 
ministrov je samo zadnje in najbolj 
očitno znamenje teh nesoglasij, ki 
so označevala in paralizirala vladno 
delovanje. Vlada je bila nemočna 
Pred izsiljevanjem italijanskih in 
drugih špekulantov. Sprejela je 
zgrešene in protiljudske ukrepe. 
Proti tej politiki so se izrekli de
lavci, njihovi sindikati, velik del 
Proizvajalnih sil in demokratične 
stranke. Uspeh splošne stavke 27. 
februarja je prepričljivo pokazal 
širino opozicije.

KPI meni, da se mora vladna 
kriza nujno rešiti in da rešitev mo
ra biti jasna ter taka, ki bo jamčila, 
da se ne bodo ponavljala dvoumja, 
nesoglasja, ki paralizirajo dejav
nost, napake, ki so označevale 
zadnjo fazo dosedanje vlade; skrat
ka rešitev vladne krize naj zagotovi 
koerentno, demokratično in antifa
šistično usmeritev.

KPI je večkrat pojasnila svoje 
Predloge v zvezi s politiko proizva
jalnega razvoja, ekspanzijo zapo

slitve, zaščito življenj ske ravr 
ljudskih množic; pojasnila je kakšni

ukrepi so nujno potrebni za sana
cijo javnega življenja, proti poja
vom korupcije in degeneriranja.

Če bo prišlo do jasne, demokra
tične in prenovitvene usmeritve in 
če se bo izkazalo, da obstaja volja 
za uresničevanje take usmeritve, 
bo prišlo tudi do novih odnosov 
med demokratičnimi silami, tako v 
vladni večini kot v opoziciji. Samo 

(Nadaljevanje na 3. strani)

50 let 
«l’Unità»

«L’Unità» slavi 50-letnico obstoja. 
V načrtu so razne prireditve, prva po
membna prireditev je bila prejšnji 
teden v Milanu. V znamenju te oblet
nice bodo vsi letošnji festivali komu
nističnega tiska.

Objavljamo nekaj podatkov o gla
silu KPI.

Ob koncu leta 1922 so fašisti one
mogočili izhajanje listov «Il Lavo
ratore», «L’Ordine Nuovo» in «Il 
comunista». KPI je ostala brez svojih 
glasil. Tovariši so razmišljali o novem 
časopisu, ki naj tolmači stališče ko
munistov v vsakdanji politični, social
ni in gospodarski borbi ter usmerja 
široke ljudske množice, predvsem de
lavski razred.

Antonio Gramsci, ki se je takrat 
nahajal na Dunaju, je naslovil na 
člane izvršnega komiteja KPI pismo, 
v katerem je predlagal, naj bi se novo 
glasilo KPI imenovalo «l’Unità». To 
ime je odražalo trenutni pa tudi da- 
lekosežnejši program partije.

(Nadaljevanje na 6. strani)

8. marec
8. marec, mednarodni dan zena. 

Naše žene so ga prvič proslavljale pred 
tridesetimi leti. Seveda v ilegali. Od 
tedaj dalje se leto za letom vrste šte
vilne prireditve, govori o vprašanjih, 
ki žene najbolj živo zanimajo. To so 
vprašanja njihovega življenja in dela, 
njihovega položaja v družbi, vprašanja 
družine in skrbi za otroke, socialna 
vprašanja sploh in, seveda, tudi vpra
šanja miro v svetu in sodelovanja med 
narodi. Gotovo bodo naše žene tudi 
letos o vsem govorile.

Toda letos bodo spregovorile tudi 
o vprašanju, ki je tako rekoč na dnev
nem redu: spregovorile bodo o bližnjem 
referendumu o razporoki. In prav je, 
da spregovorijo o tem vprašanju, saj 
zadeva ni še dovolj objasnjena. Nazad
njaški krogi se trudijo, da bi okoli 
tega vprašanja ustvarili kolikor mo
goče večjo zmedo. Njihov poglavitni 
cilj je, da bi vnesli razdor v ljudskih 
množicah, da bi omajali demokratično 
in protifašistično enotnost. Nazadnja
ške sile moti ta enotnost in ker so bila 
dosedanja prizadevanja, da bi jo oma
jale, zaman, jim je toliko bolj dobro
došel referendum.

Ljudske množice odločno zahtevajo 
gospodarske in socialne reforme, ki naj 
jim zagotovijo gotovost jutrišnjega 
dne; zaščito vrednosti mezde, odpravijo 
korupcijo, zaustavijo draginjo, zagoto
vijo učinkovitost socialnega skrbstva, 
nemotenega šolanja mladine itd., itd.

Ta vprašanja so v ospredju in ljud
ske množice jih čedalje bolj poudarjajo 
ter zahtevajo ustrezne rešitve. Nazad
njaške sile pa se tem zahtevam zoper
stavljajo in se pri tem poslužujejo vseh 
elementov, ki bi jim lahko služili pri 
ločevanju množic, za odvračanje po
zornosti od perečih vprašanj.

Jasno je, da bi glasovanje na refe
rendumu proti razporoki bilo v 
prid tistim silam, ki nasprotujejo na
predku delavskih in ljudskih sil, v prvi 
vrsti v prid fašistom, saj so poleg de- 
mokristjanskih desničarjev samo fa
šisti tisti, ki se ogrevajo za deferendum. 
O tem naj tudi slovenske žene razmi
šljajo.

Pa še o nekem drugem vprašanju je 
treba spregovoriti tudi ob priliki med
narodnega ženskega dne: gre za vpra
šanje demokracije in resničnega anti
fašizma. Naše žene vedo, kaj pomeni 
fašizem. Zaradi njega so pretrpele 
mnogo hudega in preštevilne so bile 
žrtev njegovega terorja, izgubile so 
svoje najdražje. Fašizem je bil prema
gan a ne strt. Se poskuša dvigati svojo 
potuhnjeno glavo. Zato je potrebna 
nenehna budnost. Zato naj bodo tudi 

ki proslave ob osmem marcu manifestacije 
proti fašizmu.
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Splošna stavka
Splošna vsedržavna stavka dne 

27. februarja t.l. — proglasila jo je 
sindikalna federacija CGIL, CISL, 
UIL — je uspela. Računajo, da je 
stavkalo okrog trinajst milijonov 
delavcev, katerim so se pridružili 
tudi številni mali trgovci, obrtniki, 
šolniki in uslužbenci državnih in 
krajevnih ustanov. V večjih mestih 
so bili veličastni delavski shodi, 
na katerih so govorili sindikalni vo
ditelji, delavci pa so izpričali svojo 
zahtevo po novem sistemu gospo
darskega in socialnega razvoja. 
Izredno pomembna je bila manife
stacija v Turinu, kjer je velikanski 
množici govoril glavni tajnik CGIL 
Luciano Lama. Govornik je pouda
ril, med drugim, da je stavka izraz 
velike moči in odgovornosti, ki jo 
delavci čutijo v sedanjem resnem 
gospodarskem in političnem polo
žaju. Delavci zahtevajo novo poli
tiko. Vlado je opozoril, da ni 
več mogoče nadaljevati po sedanji 
poti in da mora spremeniti politiko. 
Delavci, upokojenci in brezposelni 
ne morejo nositi teže sedanje kri
ze, zahtevajo novo politiko cen, ki 
bo slonela na zajamčenih političnih 
cenah najnujnejših potrebščin, in
vesticijski načrt javnih in zasebnih 
podjetij, gradnjo stanovanj, bol
nišnic in šol, 'kar spada v okvir 
boja proti gospodarski krizi. Obe
nem pa je stavka — tako je pod
črtal tajnik Lama — resno opozo
rilo prevratniškim silam, ki skušajo 
izkoriščati sedanji položaj, da bi

vsilile politične spremembe avto
ritarnega značaja.

Tudi v Trstu je uspela splošna 
stavka. Stavkali so delavci, števil
ni uradniki in šolniki. Žal, Sindi
kat slovenske šole se ni pridružil 
stavki, kar je naša javnost ostro 
grajala. Stavki so se pridružili sa
mo napredno usmerjeni slovenski 
šolniki.

Tržaška federacija KPI je obja
vila svoje stališče do stavke. V 
njem je poudarjeno, da je stavka 
izraz zrelosti delavskega razreda. 
Med zahtevami, ki jih postavljajo 
komunisti, so "politične cene» za 
kruh, testenine, mleko sladkor, olje 
in druga živila; prilagoditev pokoj
nin dinamiki mezd v industriji; de
žela naj dobi pooblastilo, da nad
zoruje zaloge živil pa tudi naftnih 
izdelkov in tekočih goriv. V ta na
men naj se na deželni ravni ustavi 
odbor, v katerem naj bodo zasto
pane občine in sindikati.

Tudi v Gorici in na vsem po- 
soškem področju je splošna stavka 
uspela. V Gorici je bila mogočna 
delavska manifestacija. Fašistič
ni drhali pa ta manifestacija seve
da ni bila pogodu. Stavkajoče de
lavce so izzivali in po končani de
lavski manifestaciji je z balkona 
hiše, v kateri je sedež misovcev, 
priletela železna palica ter ranila 
nekega delavca iz Ronk. Sindikati 
so protestirali pri prefektu ker or
gani javne varnosti niso preprečili 
izzivanja in napada na delavca.

«Rešitev» dolgotrajne 
krize v Nabrežini

Po več mesecev trajajočih poga
janjih in popolnem mrtvilu sleherne 
dejavnosti, je bila, vsaj iz formal
nega vidika, rešena kriza devinsko- 
nabrežinske občine. Pretekli teden 
je bila sklicana izredna seja občin
skega sveta in za župana je bil po
novno potrjen dr. Drago Legiša. So
cialisti so prešli v opozicijo skupaj 
s komunisti.

Sedanja «rešitev» občinske krize 
je med najslabšimi, kar jih je bilo 
možno pričakovati. Samo komisar
ska uprava, katere nevarnost je re
sno pretila, bi bila slabša od seda
nje «večine», ki ima namen uprav
ljati občino do prihodnjih volitev.

Še enkrat so «zmagali» demokri

stjani ob podpori «Slovenske skup
nosti», ki se je izneverila pričako
vanjem in volji domačinov, ter zavr
nila ponudbo, da bi v tej občini se
stavili demokratično 'in napredno 
usmerjeno občinsko upravo, 'kakrš
no želi velika večina domačinov.

Komunisti smo se zavzemali za 
napredno rešitev občinske krize, za 
tako rešitev, ki bi nudila jamstvo 
za zaščito interesov Slovencev in 
delavcev sploh.

Taka rešitev, seveda, ni prijala 
demokristjanom, vsled česar so 
napeli vse sile, da bi jo pre
prečili. Uspeli so na ta način, 
da so podjarmili svetovalsko 
skupino SS. V okvir tega priti

ska spada tudi namestitev župana 
dr. Legiše na tržaški radijski po- j 
staji. (Kot je znano je bil dr. Le- j 
giša sprejet v službo ne da bi bil ; 
razpisan ustrezni natečaj in v brk j 
sklepu, da ne bodo v službo spre
jeti novi nameščenci dokler ne bo ! 
uresničena reforma RAI-TV).

Vstop komunistov v občinsko j 
večino bi pomenil odpravo dose
danjega mrtvila in pričetek pošte- I 
nega upravljanja občine. Odprav
ljene bi bile tudi špekulacije na I 
gradbenem področju. Odpravljen ; 
bi bil klientelizem.

Sredinska občinska uprava v 
Nabrežini, ki je edina te vrste v ; 
tržaški pokrajini, pomeni velik ko- | 
rak nazaj.

Toda sedanja «večina» je šibka 
in resno dvomimo, da bo kos na- : 
raščajočim in vedno bolj zaplete- ‘ 
nim vprašanjem, ki se postavlja- ! 
jo.

V teku so številne gradbene po
bude, za katerimi stoje politični 
in finančni mogotci ter špekulanti. | 
Če bodo ti mogotci uspeli v svo- : 
jih pohlepih, bo zadan velik uda
rec naši narodnostni skupnosti.
V tem primeru bi se občutno pove
čalo število prebivalstva, skrčilo 
bi se «zeleno» področje, perspek
tive na področju turistične dejav- I 
nosti pa bi se zmanjšale tudi zara
di onesnaženja morja.

Ena izmed velikih pobud na 
gradbenem področju je tako ime
novani mednarodni kolegij. Cerrtri- 
stična uprava je že dala zadevno 
dovoljenje za gradnjo tega kolegija.
To je povedal tudi župan v svoji 
programski izjavi.

Sporazum tristranske koalicije, 
tako na politični kot upravni ravni, 
o katerem je govoril župan na seji 
občinskega sveta, je samo pona
vljanje obveznosti, ki so Ibi le svoj- 
čas sprejete a neizpolnjene. Dol
go naštevanje javnih del in social
nih storitev se nam zdi bolj dema- 
goško kot realistično.

Komunisti sprejemamo na zna
nje prevzete obveznosti nove ob
činske uprave in obljube župana. 
Kot opozicijska stranka bomo opo
zarjali občinski odbor in župana 
ter zahtevali izvajanje tistih točk 
upravno-političnega programa ki so 
v skladu z interesi ljudskih množic. 
Vodili bomo, kot doslej, konstruk
tivno opozicijo in skušali prispe
vati čimveč v korist pozitivnih re
šitev občinskih vprašanj. Upamo, 
da bodo na naši strani, pri vode
nju konstruktivne opozicije, tudi 
tovariši socialisti, s katerimi želi
mo razvijati najboljše prijateljske 
odnose v korist vsega delovnega 
ljudstva devinsko-nabrežinske ob
čine. * *
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Predlog KPI v deželnem svetu Za llOVO politiko

Slovenske občine
naj dobe izvirna imena

Komunistična skupinavdeželnem 
svetu je predložila zakonski osnu
tek o povrnitvi izvirnih imen slo
venskim občinam. Podpisniki tega 
predloga so tovariši: Dušan Lo- 
Vl"iha, Mario Colli, Antonino Cuf- 
faro, Arnoldo Baracetti in Fulvio 
^ergomas.

Osnutek zakona vsebuje pet čle
nov naslednje vsebine: 1. imena 
občin v deželi Furlani j i-Jul ijski 
Krajini, ki so bila spremenjena na 
osnovi kraljevega odloka štev. 800 
z dne 29. marca 1923 ali iz drugih 
razlogov, se povrnejo občinam v 
izvirni obliki; 2. ustrezni sklep 
sprejmejo občinski sveti z abso
lutno večino glasov; 3. župani spo
ročijo v predpisanem roku omenje
ne sklepe predsedniku deželnega 
odbora; 4. predsednik deželnega 
odbora posreduje sklepe osrednjim 
organom, ki so pristojni za vpraša
nja toponomastike; 5. izvirno ime 
je zopet uradno veljavno po prete
ku 180 dni od registracije ustrez
nega sklepa občinskega sveta.

V obrazložitvi predloga deželnega 
zakona je med drugim rečeno: kra
ljevi odlok štev. 800 iz leta 1923 
je vsilil popačena imena številnim 
občinam na ozemlju Furlanije-Ju- 
lijske krajine. Izvirna imena krajev 
in občin so se ohranila samo v 
ljudskem govoru. Odlok se je izka
zal za toliko bolj odvratnega, ker 
je imena občin in krajev sploh 
pačil. Sprememba imen ni bila 
osnovana na logični, zgodovinski 
ali jezikovni podlagi.

Po zmagi odporniškega gibanja 
je bilo pričakovati, da bo demo
kratična država odpravila to za
puščino fašizma. Žal se to ni zgo
dilo niti po utanovitvi dežele Fur- 
lanije-Julijske krajine, ki je prav 
zaradi obstoja tukaj živeče sloven
ske narodnostne skupnosti dobila 
posebni statut.

Nujnost preureditve celotnega 
področja toponomastike potrjujejo 
tudi številni primeri, ki zadobivajo 
večkrat celo smešen priokus. Ob
čina Sovodnje je npr. morala čakati 
22 let, da je lahko odpravila imena 
ulic, ki so spominjala na razne «im
perialne veličine», ni pa prejela 
dovoljenja, da bi -imena «28 otto
bre», «Savoia» in «Impero» poime

novala po padlih partizanih ali po 
zaslužnih slovenskih kulturnih de
lavcih in ustvarjalcih. V dolinski 
občini so fašisti spregledali ime 
kraja Pesek in se je ves čas uradno 
tako imenoval, šele po zadnji vojni, 
po nastanku avtonomne dežele, je 
bilo uvedno popačeno: «Pese».

Dežela je dolžna poskrbeti, da se 
občinam in posameznim krajem vr
nejo izvirna imena.

Prof. Fausto Monfalcon, načelnik 
komunistične skupine v tržaškem 
občinskem svetu, je na prošnjo na
šega uredništva dal naslednjo izja
vo:

«Resolucija tržaškega občinske
ga sveta, ki je bila sprejeta z gla
sovi vseh skupin ustavnega loka —

(Nadaljevanje s 1. strani)
tako bo mogoče zagotoviti delova
nje demokratičnih ustanov in priti 
do rešitve perečih državnih pro
blemov.

Član osrednjega vodstva KPI Na
politano je napisal za revijo «Rina
scita» uvodnik, v katerem med dru
gim pravi, da sedaj ne gre samo za 
poravnavo notranjega spora levo
sredinske koalicije, še manj pa, da 
se poravna akademska polemika o 
načinu, kako se je treba spopasti 
z inflacijo, da se prepreči recesija, 
temveč za spopad o neizbežni po
trebi, da se neizprosno udari po do
ločenih interesih in privilegijih.

Komunisti zahtevajo novo, jasno 
politiko. Odnos KPI do nove vlade 
bo odvisen prav od te politike.

proti njej so glasovali samo neofa- 
šisti — je pomembno politično 
dejanje tako zaradi enotnosti, ki se 
je ustvarila ob tem dokumentu, ka
kor tudi zaradi vsebine.

Komunistična skupina je dala 
odločilen delež tako pri sestavi 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Resolucija tržaškega 
občinskega sveta 
o vprašanjih Slovencev

Tržaški občinski svet je sprejel resolucijo o globalni zaščiti slovenske manj
šine. Za resolucijo so glasovale vse stranke ustavnega loka. (Fašisti so seve
da glasovali proti).

Resolucija se glasi:
Tržaški občinski svet zbran na seji 19. februarja 1974, sklicujoč se in po

trjujoč stališča izražena v resoluciji, ki so jo na seji 2. februarja 1973 odobrile 
vse skupine ustavnega loka, kar zadeva priznanje in polno uresničevanje držav
ljanskih in demokratičnih pravic državljanov republike, ki pripadajo slovenski 
narodnostni manjšini;

potrjuje obvezo za najbolj natančno spoštovanje načela, določenega v členu 
3 posebnega statuta dežele Furlanije-Julijske krajine v vsem, kar sodi v njene 
pristojnosti;

potem ko je slišal in sprejel županove izjave glede potrebe zagotovitve glo
balne zaščite slovenske narodnostne manjšine z zakonodajnimi in upravnimi de
janji države in dežele na področjih odgovarjajoče pristojnosti in z upravnimi 
ukrepi krajevnih ustanov;

potrjuje v ta namen potrebo, da državni parlament uresniči ustrezne zakon
ske ukrepe za globalno zaščito pravic slovenske narodnostne manjšine na po
dročju Furlanije-Julijske krajine v okviru uresničitve členov 3 in 6 ustave;

obvezuje v ta namen župana in odbor, da pod vzameta potrebne korake pri 
parlamentu in vladi.

Izjava načelnika skupine KPI
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Izjava
(Nadaljevanje s 3. strani) 

vanju. Pod pritiskom komunistične 
skupine se je generičnost re
solucije kakor tudi pri glaso- 
spremenila. Resolucija naglaša zah
tevo po uveljavitvi določil tretjega 
in šestega člena republiške ustave. 
Ne gre torej za generično prizna
nje, da slovenska narodnostna 
manjšina obstaja in da mora doseči 
določene pravice. Če bi tako govo
rili, bi napačno ravnali. S takim go
vorom bi lahko soglašale tudi 
reakcionarne sile, ki so v bistvu 
šovinistično usmerjene.

Vsebina resolucije občinskega 
sveta je jasna in napredna. Narod
nostna manjšina, kakršna je slo
venska, ki živi v Furlaniji-Jul ijski 
krajini, mora doseči ne le priznanje 
svojih pravic, temveč tudi zaščito, 
jamstvo za svoj obstoj in vsestran
ski razvoj, konsolidacijo proti 
slehernemu asimilacijskemu meha
nizmu, torej tudi proti «neboleči» 
asimilaciji. Narodnostna manjšina 
je prav zaradi tega, ker je «manj
šina», šibka in izpostavljena. De
mokratično načelo je torej to, da 
je treba manjšino podpreti tudi z 
zakoni o globalni zaščiti. To načelo 
je bilo poudarjeno tudi med razpra
vo in med glasovanjem v tržaškem 
občinskem svetu.

Ni mogoče in se ne sme pod
cenjevati priznanja s strani tistih 
političnih sil, ki so do nedavne pre
teklosti bile zelo daleč od te pro
blematike. Toda ipo glasovanju v 
občinskem svetu nastaja vprašanje, 
kako bo uresničeno to načelo. Kaj 
nameravajo storiti za to, da reso
lucija ne bo ostala navadna izjava 
o namenih in da bodo odobrene 
«zakonske norme», za katere se je 
izrekla velika večina tržaškega ob
činskega sveta?

V parlamentu sta bila predložena 
dva zakonska osnutka. Prvega so 
predložili komunisti, drugega pa 
socialisti. Kaj dela stranka rela
tivne večine, Krščanska demokra
cija, ki je tudi v Trstu po svojih 
predstavnikih izrazila pozitivne in- 
tencije, da bosta zakonska osnutka 
v Rimu napredovala svojo pot ter 
končno prispela do odobritve v par
lamentu?

Še več: Zakaj Krščanska demo
kracija, ki o dveh omenjenih za
konskih osnutkih, kot kaže, ima 
določene pridržke, ne predloži 
svojih predlogov? O tem, lahko 
rečemo: obstajajo velike razlike 
med besedami in dejstvi. Izjavam o 
dobrih intecijah sledi odlašanje, ki 
kaže, da še ni prepričanje popol
noma prodrlo, da obstaja še vedno 
določeno nezaupanje in celo na

sprotovanje v vrstah stranke rela
tivne večine in torej tudi v levem 
centru, ki ga demokristjani v mno
gih pogledih pogojujejo.

V administrativni praksi se tudi 
v Trstu nadaljuje zavlačevanje. Ce
lotno vprašanje toponomastike v 
sloveniskih krajih je še vedno 
odprto. Samo v Bazovici so bile tri 
ulice poimenovane po zaslužnih 
slovenskih kulturnih delavcih.

O teh vprašanjih je komunistična 
skupina jasno pregovorila tudi 
med proračunsko razpravo v trža
škem občinskem svetu. Predlo
žila je tudi zadevno resolucijo. Ob
činski odbor je to resolucijo sprejel 
kot priporočilo.

Po praktični konsekvenci tega 
priporočila, kakor tudi po javno 
sprejeti obveznosti v občinskem 
svetu, bomo merili voljo Krščan
ske demokracije in njenih za
veznikov».

V soboto, 16. t.m. se bo začela re
vija PRIMORSKA POJE 74. Prvi na-, 
stop bo v tržaškem Kulturnem domu, 
sledili pa bodo nastopi v Vipavi, Go
rici, Dobrovem, Ilirski Bistrici, Diva
či in Kobaridu. Prijavljenih je 63 zbo
rov iz naše dežele in jugoslovanskega 
dela Primorske.

Letošnja pevska manifestacija bo 
imela še poseben pomen, saj bomo 
proslavljali mali jubilej. Revija nam
reč stopa v peto leto. Izšla bo tudi 
priložnostna publikacija, ki bo poka
zala prehojeno pot in dosedanje us
pehe.

Primorski človek je vselej rad pre
peval. Slovensko pesem je gojil tudi 
v najtemnejši dobi. Pel je in poje v 
veselih in tudi v žalostnih trenutkih 
življenja. Pel je v ječah in konfina- 
ciji, pel je v svobodnih partizanskih

SLOVENSKA PROSVETNA ZVEZA 
ZDRUŽENJE PEVSKIH ZBOROV 

PRIMORSKE
vabita na revijo

PRIMORSKA POJE '7 4
Spored:
TRST
Kulturni dom - v soboto, 16. marca 

ob 20. uri 
VIPAVA
v nedeljo. 17. marca ob 16. uri 
GORICA
Gledališče «G. Verdi» - v četrtek, 

21. marca ob 20. uri 
DOBROVO (Goriška Brda) 
v nedeljo, 24. marca ob 16. uri 
ILIRSKA BISTRICA 
v soboto, 30. marca ob 20. uri 
DIVAČA
v nedeljo, 31. marca ob 16. uri 
KOBARID
v soboto, 6. aprila ob 20. uri

OBIŠČITE HLAVATYJEVO 
RAZSTAVO

V občinski galeriji v Trstu (Trg Unità) 
bo do 12. marca t.l. odprta razstava akva
relov slikarja dr. Hlavatyja.

gozdovih, poje v svobodi; s pesmijo 
izpričuje svoje hotenje, izraža svoje 
želje. Tudi zato je revija izredno po
membna. Tembolj pomembna pa je 
tudi, ker na njej, v glavnem, nasto
pajo delovni ljudje. Dejansko je ta 
revija mogočna kulturna manifesta
cija delavskih množic.

Revijo PRIMORSKA POJE prirejata 
tukajšnja Slovenska prosvetna zveza 
in Združenje pevskih zborov Primor
ske, ki ima svoj domicil v Ajdovšči
ni. Je to skupna manifestacija, ki 
utrjuje vezi med obema deželama.

Ljubitelje zborovske pesmi vabimo, 
naj se udeležijo prireditev, zlasti v 
tržaškem Kulturnem domu in v go- 
r iške m gledališču «Verdi», vsem pev
kam in pevcem pa želimo, da bi dose
gli mnogo, mnogo uspehov ter da bi še 
naprej s pesmijo izpričevali svoj na
rodni ponos.

Ob letošnjem slovenskem kulturnem prazniku so bile številne prireditve tako na Trža
škem kot na Goriškem. Gornja slika je bila posneta po prireditvi PD Slovenec v Borštu.

Primorska poje ’74
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Vprašanje demokracije 
se tiče tudi slovenske šole

Ob 30-letnici njegove smrti
2. marca je poteklo trideset let od 

dneva, ko je bil umorjen tovariš Sergij 
Cermelj-Štefan. Šele dvajset let je bil 
star tedaj, a vendar je imel kot ko
munist za seboj bogate izkušnje boja 
protifašizmu in dela v ilegali.

Sergij Čermelj je bil rojen v Trstu. 
Izšel iz zavedne družine. Bil je izredno 
talentiran. Kljub težkim razmeram je 
obiskoval učiteljišče. Študij je pri 
sedemnajstem letu dovršil z 
odličnim uspehom. Poučeval je na 
šolah v tržaški dkolici. Vpisal se je 
nav univerzo, kar mu je služilo, da je 
■ažje prikrival svoje politično delo
vanje v težkih časih, ko je bila komu
nistična partija v ilegali.

Komaj šestnajst let mu je bilo te
daj, ko je organiziral protifašistične 
skupine dijakov. Ko je bil istar osem
najst let je prišel v stik s skupinami 
delavcev-komunistov pri Sv. Jakobu 
in v drugih tržaških rajonih. Sodelo
vanje z delavci je mnogo pripomoglo 
k njegovi politični zrelosti, ideološke
mu znanju pa tudi h krepitvi njegovih 
sposobnosti. Postal je komunist, na
vdušen in sposoben aktivist, odličen 
voditelj.

Oktobra 1943 je bil Sergij Čermelj 
med ustanovitelji mladinske fronte in 
je kmalu zatem postal njen voditelj. 
Skrbel je za mobilizacijo mladih pro- 
tifašistov, ki so odhajali k partiza
nom na Kras in v Istro. Partijsko vod
stvo mu je poverilo še druge naloge: 
veze med vodilnimi kadri, skrb za zato
čišča ilegalcev ipd. Nekaj časa je 
skrbel tudi za izdajo partijskega gla
sila «II Lavoratore».

Dne 2 .marca 1944 se je po na
vodilu tovariša Frausina iz Milj sre
čal s tov. Ito Zocchi-Pratolongo. Do 
srečanja je prišlo na Stari mitnici, 
tovariša sta se pogovorila o raznih 
zadevah, si izmenjala vesti in se 
nato naglo oddaljila. Tov. Ita je odšla 
v smeru Garibaldijevega trga, Sergij 
pa se je napotil proti Carduocijevi 
ulici. Pri tržnici je zagledal pred se
boj skupino colottijevcev. Ta ga je 
pozvala, naj se ustavi. Sergij je skušal 
uteči. Škvadristi so sprožili strele in 
ga težko ranili. Obležal je v mlaki 
krvi.

Odpeljali so ga bolnišnico, kjer pa 
mu zdravniki niso mogli več poma
gati. Sergij se je zavedal krute usode 
m je materi, ki je prihitela k njemu, 
naročil, naj mu, ko bo izdihnil 
pripne rdeč nagelj na jopič.

Življenje tovariša Sergija Čermelja 
je bilo kratko, toda njegova zapušči
na je velika. Napisal je še eno zlato 
stran debele knjige zgodovine partije, 
naših čudovitih ljudi.

Dijaško gibanje na slovenskih višje
šolskih zavodih je dopolnilo peto leto. 
Obračun uspehov, ki jih je v tem času 
poželo, in porazov, ki jih je utrpelo, bi 
prav gotovo terjal več prostora. Ta 
obračun pa danes sploh ni bistven. 
Podčrtati velja raje dejstvo, da je dijaško 
gibanje edino organizirano, množično, 
gibanje slovenske mladine. Vztrajati 
mora na začrtani poti in posegati na 
razmere tako znotraj šole kot zunaj nje, 
prevzemati mora celotno kulturno, po
litično in gospodarsko tematiko, ki jo 
vsiljuje trenutni položaj v državi in 
združevati s svojskimi problemi, ki za
devajo slovenske dijake in slovensko 
šolo. Ponovno je treba opozoriti na ne
varnost odtujevanja.

Zavest, da je vprašanje šole eno 
izmed osrednjih vprašanj za ohranitev 
in razvoj slovenske narodnostne skup
nosti, si le s težavo utira pot. Trditev 
se zdi lahko drzna, pa ni. Razprava o 
slovenski šoli že od nekdaj noče in noče 
iz začaranega kroga, suče se okrog 
zmotnega, toda razširjenega, prepriča
nja, da je zanjo dobro že to, da obstaja. 
Slovenska šola, pika. Tako stališče si 
lahko razložimo s vsakovrstnimi pri
tiski, ki jih je slovenska šola deležna, 
s potrebo, da na vsakem koraku bra
nimo najosnovnejše pridobitve, ki nam 
jih skušajo odreči, z grobostjo proble
mov, ki jih je treba še rešiti. Grobost 
problemov pa ne more opravičiti grobe
ga pristopa. Kakšna naj bo slovenska 
šola? Vprašanje vsebine ne more biti 
postransko. O tem nas prepričuje drugo 
dejstvo. V zadnjih letih se je izvršil ob
sežen poizkus — kaže ga vsekakor pri
pisati razočaranjem, ki so jih dijaški 
boji prinesli marsikateremu mladincu — 
da bi premaknili težišče mladinske de

javnosti iz šole v krožke in razna dru
štva. Prepričanje, da je nesmiselno po
tegovati se za temeljitejšo preobrazbo 
šole, ker naj bi kriza že tako nepreklicno 
segla vanjo, je zelo zmotno. Težave, v 
katere je zabredel Mladinski krožek, so 
v tem oziru poučne.

Zavedati se je treba, da vodi edina 
pot preko analize stvarnih problemov, 
ki jih čuti slovenski dijak-mladinec in 
ki obeležujejo njegovo socialno figuro. 
Ločiti je treba pri tem plošne in speci
fične značilnosti. Slovenski dijak se so
cialno obeležuje predvsem (ne pa iz
ključno) v šoli. Odtod je treba tudi 
kreniti. V sodelovanju z dijaškim gi
banjem, z naprednimi šolniki, z orga
nizacijo staršev, v izpopolnjevanju ana
liza socialne figure slovenskega mladin
ca, je bodočnost Mladinskega krožka. 
Ne moremo in ne smemo si privoščiti 
ponovne izdaje starega, neangažiranega 
Društva demokratičnih srednješolcev. 
Niti ni smeti podcenjevati vloge dijaš
kega gibanja. Njegova največja zasluga 
tiči v tem, da je njegova narava izrecno 
poltična, torej tvorna, borbena, da je 
množično in pomeni torej skorajda 
edino popolno, «organično» skupnost 
znotraj slovenske manjšine. Napačna in 
kratkovidna je trditev, da so bili minuli 
dijaški boji samo trenutni izbruh neza- 
dpvoljstva. Dojeti je treba nova vpra
šanja, ki jih dijaško gibanje zastavlja. 
Motijo se tisti, ki trdijo, da se je tem 
novostim lahko odreči, da jih je mogoče 
speljati v kalup starih oblik mladinske 
aktivnosti.

Zato da postane slovenska šola težišče 
najrazličnejših kulturnih in političnih 
dejavnosti, je potrebna njena temeljita 
demokratizacija. S tem že prehajamo na 
ocenjevanje položaja in na vrednotenje 

(Nadaljevanje na o. strami

E*l____ ______
Skup,na mladih prosvetarjev je v Lonjerju začela marljivo delovati. Organizirala je ve. 

prireditev. Gornja slika je bila posneta med letošnjo Prešernovo proslavo.
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Vprašanje
demokracije

(Nadaljevanje s ?. strani)
razmerja sili. Ne moremo mimo neka
terih splošnih, okvirnih ugotovitev: 1. 
italijanske oblasti ne bodo iz lastnega 
nagiba izvedle nobene temelijte šolske 
reforme ;2. v zadnjih 3-4 letih je opa
ziti, da se za preobrazbo šole v čedalje 
večjem obsegu zavzemajo mnoge ljud
ske sile, začenši z delavskimi sindikati. 
Krajevne oblasti, zlasti dežele, so se 
zavzele za vsaj delno zagotovitev pra
vice do študija (menze, prevozi, knjige 
itd.). Dijaško gibanje prerašča začetno 
spontanost, zapušča svojo prvobitno 
«predpolitično» pobodo in se tudi na 
državni ravni razvija v organizirano 
silo, ki utegne pomeniti veliko na teht
nici bodočih družbenih bojev v Italiji. 
Zastavlja si vprašanje zavezništva z 
delavskim razredom na osnovi stične 
točke, ki jo tvori zaposlitev po koncu 
študija. Gibanje za preobrazbo šole je 
že doseglo prvi otipljiv uspeh: izglaso
vanje zakona, ki urejuje pravni položaj 
učnega osebja. Zanesljivo lahko rečemo, 
da je to prvi klin, ki ga je naprednim 
silam uspelo zabiti v staro ureditev šole.

Izvirne izkušnje
V bodoče sc utegnemo srečati z navi

deznim protislovjem. S stvarno možno
stjo, po eni strani, uvajanja demokra 
tičnejših odnosov med profesorji in 
dijaki in take organizacije študija, ki bo 
omogočila slednjim aktivnejšo udeležbo, 
(vprašanje aktivnosti, «soudelež- 
b e je zanesljivo osrednje narave; Ce
sto so to zahtevo izkrivljali in omalo
važevali; mimo strogo pedagoške, velja 
razmisliti o njeni načelni vrednosti, ki 
jo kot komunisti zagovarjamo, ko se 
sklicujemo na pojem dela, s katerim 
človek spreminja stvarnost, ki ga obdaja 
in s tem spreminja in izgrajuje sam 
sebe.) in s težavo, po drugi, da bi nove 
možnosti docela izkoristili. Mudi se. 
Seznaniti se je treba z izkušnjami na
prednih, demokratičnih pedagoških gi
banj kot so npr. MCE (Movimento di 
cooperazione educativa) in CIDI (Cen
tro di iniziativa democratica degli inse
gnanti), jih posplošiti in razširiti. Treba 
je obenem ustvariti nove, izvirne vzgojne 
izkušnje, ki naj se med sabo kresajo ne 
v ozkih, zaprtih krogih izvedencev, pač 
pa med najširšimi množicami dijakov, 
profesorjev, staršev, kulturnih, političnih 
in družbenih sil. V slovenski šoli, ki bi 
zadoščala takim pogojem, bi se lahko 
npr. raziskovalno udejstvovali slovenski 
visokošolci (ne le slavisti ali pa oni, ki 
so izbrali pedgoško smer).

Gibanje za prenovitev slovenske šole 
in vSa manjšina se mora kot izvirna, 
edinstvena oblika vzgojne skupnosti ena
kopravno vključevati v razpravo o pre
obrazbi šole, ki danes zaposluje demo
kratične sile.

Komunisti morajo stati v prvih vrstah 
v boju za preobrazbo slovenske šole. 
Ne mislim samo na dijake, čeprav od
pade nanje največja odgovornost za 
politično osveščanje in usmerjanje svo
jih sovrstnikov. Obveljati mora spozna
nje, da dijaki niso nikakršni poverjeni
ki, da ne morejo in tudi ne smejo biti 
edini nosilci tega boja. Komunistični 
starši se morajo zavzeti, da bo organi
zacija staršev prerasla meje priložnostne 
dobrodelne ustanove in postala sredstvo 
za tesnejše, res izvirno, povezovanje 
med šolsko problematiko in množico 
staršev. Seveda se tako povezovanje ne 
more opirati na enkratletni občni zbor, 
ali pa govorilno uro, od katere oče ali 
mati odnese o sinu ali hčeri le bežen vtis, 
ki mu ga ponujajo ocene. Vsakršno oma
lovaževanje potrebe po aktivni udeleže
nosti komunističnih staršev bi pomenilo 
zavračanje odgovornosti, umikanje v 
brezbrižnost, v trpni položaj, ki ga šolske 
oblasti vsiljujejo veliki večini staršev. 
Ne more biti izgovora, da za to ni časa.

Naloge komunistov
Od dijakov komunistov je v pretežni 

meri odvisno, da slovensko dijaško gi
banje prerase pomanjkljivosti in slabo
sti današnjega trenutka. Komunisti mo
rajo osveščat i svoje sovrstnike. 
Osveščanje je izraz, ki marsikoga cesto 
spominja na drugega: propaganda. Pa 
ne gre za propagando. Politika in kul
tura nista in tudi ne moreta biti dve 
različni stvari. Komunisti pojmujemo 
kulturo kot kulturni in torej globoko 
politični boj za izoblikovanje in mno
žično uveljavitev naprednejših nazorov 
in metod kot tudi odnosov med ljudmi. 
Kultura ni proizvod avtoritarizma, ne 
klije iz togih, neoporečnih ali posve
čenih resnic, temveč iz odnosov med 
ljudmi; je torej družbeni proizvod, ki 
terja osebni, aktivni in razumski pri
stop; je preverjanje starih resnic z no
vimi dilemami in je torej nenehno ustva
rjanje. Človek ni kategorija. Doraščanje 
in zorenje vsakega posameznika se vrši 
znotraj razvijajočih se zgodovinskih 
razmer. Za trenutni položaj šole v Ita
liji velja, da si nazadnjaške sile prizade
vajo onemogočiti ali vsaj močno zavirati 
nastajanje in oblikovanje nove celovito
sti in organičnosti kulture, take celovi
tosti in organičnosti, ki bi bila lastna 
delavskemu razredu.

Iz tega spoznanja izhaja, da dijaki- 
komunisti razjasnijo odnos do študija 
in se podrobneje seznanijo z nazorski
mi načeli marksizma .

Sergij Kukanja

Zločin
španskih
fašistov

Španski fašisti so zagrešili še 
eno zločinsko dejanje. Dne 2. t.m. 
so v barcelonskem zaporu usmrtili 
26-letnega Salvadorja Puiga Anti- 
cha. Vojaško «sodišče ga je namreč 
obsodilo na smrt. Niso mu omogo
čili, da bi ga zagovarjali branilci. 
Zavrnili so številne pozive in pro
šnje, naj obtoženega ne usmrtijo. 
Diktator Franco je zavrnil prošnjo 
za pomilostitev.

Kaj je zakrivil nesrešni Salvador? 
Pripadal je anarhističnim skupinam 
in obdolžili so ga prevratništva in 
terorizma.

Vemo, kako se lahko obdolži ne
koga, Številni protifašisti so pod 
fašističnim jarmom v Italiji bili 
obtoženi na podoben način. Mnogo 
antifašistov je bilo umorjenih. Toda 
antifašizem živi, fašistična tiranija 
pa je propadla. Prej ali slej bo pro
padla tudi v Španiji.

50 let «l’Unità »
(Nadaljevanje s 1. strani)

Prva številka novega glasila, «l’Uni
tà» je izšla dne 12. februarja 1924. 
Oblika lista je bila skromna. Med 
drugim je poročala o smrti Lenina, 
objavila pa je tudi gesla in vesti v 
zvezi z bližnjimi volitvami. Tedaj je 
KPI štela komaj 12.000 članov, ven
dar ji je uspelo, da je predložila svojo 
kandidatno listo.

Kljub brezštevilnim težavam in 
nevšečnostim je bil volilni uspeh do
ber. Tudi tovariš Gramsci je bil izvo
ljen za poslanca in se je vrnil v Italijo. 
Vseh poslancev KPI je bilo tedaj 19.

«L’Unità» je kmalu dvignila svojo 
naklado na 70.000 izvodov. Njena 
vsebina je fašiste močno vznemirjala 
in oblasti so jo večkrat zaplenile. To
da zaman, kajti povezava z ljudstvom, 
predvsem z delavci se je vedno bolj 
krepila in širila. Ustvarjene so bile 
mreže dopisnikov, list je prejemal de 
narne prispevke delavcev, pohvale, 
kritike, dopise.

Ko so fašisti vsilili državi posebne 
zakone (leta 1926-27) in aretirali naj
vidnejše voditelje KPI, med katerimi 
sta bila tudi Gramsci in Scocimarro, 
je «l’Unità» objavila seznam oseb, 
ki so list denarno podprle. To je bil 
dokaz solidarnosti. List je bil, seveda, 
zaplenjen. Zatem je fašistična oblast 
prepovedala izhajanje. «L’Unità» je 
odtlej dalje pa do konca vojne izha
jala v ilegali.
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Obeti bruseljske konference
«Globoka kriza pretresa vsa področ

ja življenja v kapitalističnih državah 
Evrope.Ta kriza dokazuje, da kapita
lizem ni ' sposoben rešiti težkih pro
blemov sodobne družbe. Nasprotno, še 
bolj jih zaostruje.

Splošna kriza imperializma, kriza 
državnega monopolističnega kapita
lizma, predočuje delavcem in širokim 
množicam, kako nujno je potrebno 
uresničiti družbene in politične spre
membe. Boj množic v kapitalistični 
Evropi dobiva nove razsežnosti.

Danes obstajajo ugodnejše možnosti 
2a politične spremembe v tem delu 
sveta. V Evropi se je izoblikovalo 
novo stanje. Velike spremembe so 
nastale na mednarodnem prizorišču. 
I e spremembe so dokaz novega odno

sa sil v mednarodnem okviru v korist 
miru, demokracije narodne neodvisno
sti, socializma».

Pobuda italijanske 
in francoske partije

Te ugotovitve iz politične izjave 
konference 21 komunističnih partij 
iz držav kapitalistične Evrope so bile 
ne samo povod, pač pa tudi izhodišče 
za eno najbolj pomebnih razprav naj
višjih voditeljev komunističnega gi
banja kapitalistične Evrope v zadnjem 
obdobju. Obširna politična izjava je 
bila sad tridnevnih razprav na kon
ferenci v dneh od 26. do 28. januarja 
v Bruslju. Cilj konference je bil izde
lati obsežno analizo sedanjega stanja 
v vsaki izmed kapitalističnih držav, 
v kapitalistični Evropi kot celoti, še 
posebej pa znotraj zahodnoevropske 
gospodarske skupnosti. Pobudo za 
konferenco in za tako njeno vsebinsko 
usmeritev sta dali najmočnejši pred
stavnici komunističnega gibanja v za
hodni Evropi, italijanska in francoska 
partija.

Četudi so na konferenci obravnavali 
celotne vidike mednarodnega položaja 
in se zaustavili ob vseh pomembnejših 
svetovnih vprašanjih, od stanja po pa
riških dogovorih o miru v Vietnamu do 
najnovejšega razpleta krize na Bližnjem 
vzhodu, pa je vendarle jedro razprav 
bilo politično stanje v zahodni Ev
ropi oziroma v celotnem evropskem ka
pitalističnem prostoru. Značilno je, da 
so vse pomembnejše partije, zlasti ti
ste, ki v svojih deželah pomenijo res 
nično politično silo, pri analizi in oceni 
stanja v zahodni Evropi izhajale iz po
ložaja, problematike in stvarnosti svoje 
dežele. Odtod tudi nujne razlike v sta
liščih posameznih partij glede vrste ob
ravnavanih vprašanj, še posebej v sta

liščih do zahodnoevropske gospodarske 
skupnosti.

Očitno je bilo, da sta težišče razpra
vam dali francoska in italijanska par
tija in je zato oblikovanje stališč ko
munističnih partij do skupnega trga do
bilo zelo vidno mesto v razpravah. Ob 
skupni oceni, da je monopolni kapitali
zem zašel v krizo, ki nikakor ni kriza 
energije pač pa kriza sistema samega, 
ki je nesposoben reševati nakopičena 
protislovja, je konferenca sprejela tu
di skupne sklepe o nujnosti globoke 
družbene preobrazbe kapitalistične Ev
rope, ki se je izrazila v geslu: Namesto 
Evrope monopolov, Evropo delavcev. 
Vendar so razne partije z različnih zor
nih kotov vrednotile in ocenjevale 
splošni položaj v kapitalističnem delu 
Evrope. Medtem ko je bila, na primer, 
poglavitna pozornost francoskih in itali
janskih predstavnikov osredotočena na 
vprašanje demokratične preobrazbe za
hodnoevropske gospodarske skupnosti. 
Ta preobrazba naj vsebuje odpravo mo
nopolov in gospodarske ter politične 
nadvlade večnacionalnih družb, hkrati 
pa naj iztrga zahodno Evropo izpod go
spodarske in politične podrejenosti 
ZDA, kar bo šele pripravilo pogoje za 
vzpostavitev nove zahodne Evrope, de
mokratične, miroljubne, napredne in 
neodvisne, ki ne bo niti protiameriška 
niti protisovjetska. Partije iz gospo
darsko zaostalih držav pa so postav
ljale v ospredje predvsem tiste proble
me, ki jih njihove dežele in njihov de
lavski razred najbolj občutijo. Grška, 
turška, in zlasti portugalska partija so 
poudarjale nevarnost, ki jo pomeni ne 
samo za njihove dežele, pač pa za vso 
Evropo, obstoj fašističnih režimov, ki

Iz skupne izjave KPI
«Delavski razred in ljudske mno

žice držav skupnega trga in kapi
talistične Evrope v celoti se danes 
soočajo s skupnimi problemi, ki 
so se znova zaostrili.

Izkoriščanje velekapitala ustva
rja za deset in deset milijonov mo
ških in žensk neznosne življenjske 
in delovne razmere. Monopolistična 
usmeritev in gospodarsko združe
vanje v okviru skupnega trga, de
narne krize, razvoj večnacionalnih 
družb in inflacije zelo slabo vpli
vajo na življenjsko raven in zapo
slovanje delavcev.

Avtoritarne težnje reakcije in 
vztrajnost fašističnih režimov ogro
žajo demokracijo v Evropi. ZDA 
skušajo okrepiti svoje skrbništvo,

so v službi tujih monopolov. Predstav
niki teh partij so prikazali skupni trg 
kot obliko, v kateri monopolizem raz
vitejših držav uresničuje ne samo na
vadno marveč tudi presežno izkorišča
nje zaostalih kapitalističnih držav. Za
hodnoevropske monopolistične sile so 
tudi največje podpornice portugalskega 
kolonializma v Afriki.

Delegacije Portugalske, Grčije, Tur
čije in delno tudi Italije in Španije so 
na konferenci zlasti poudarjale prob
lem tuje delovne sile v industrijsko 
razvitih državah skupnega trga. Špan
ski delegat je govoril o 12 milijonih 
tujih delavcev v zahodni Evropi kot o 
novi posebni vrsti narodnih manjšin. 
Ekonomska emigracija je na Portugal
skem tako močna, da prerašča celo 
stopnjo naravnega priratska prebival
stva.

Skladna akcija
Na konferenci je bilo močno navzo

če tudi vprašanje odnosa industrijsko 
razvitih držav do dežel v razvoju. Po
sledice naftne krize so bile po vsej ver
jetnosti vzrok, da so predstavniki ko
munističnega gibanja evropskih 'kapita
lističnih držav to pot v vsej zaslužni 
meri ovrednotili problem dežel v raz
voju in se postavil na njihovo stran, 
ko so podprli vse bistvene zahteve teh 
dežel po spremembi obstoječih gospo
darskih odnosov na svetu, ki spravljajo 
dežele v razvoju v neenakopraven polo
žaj.

Nedvomno pomeni bruseljska konfe
renca prvi organizirani poskus zahod
nih partij, da usmeritev, ki so jo posa- 

(Nadaljevanje na 8. strani)

in KPF (maja 1973)
ki še zdaj pritiska na gospodarstvo 
in na politiko evropskih držav.

Zato je treba poskrbeti za teme
ljito demokratično in družbeno 
spremembo, ki bo ustrezala zahte
vam po svododi, napredku, pravici 
in varnosti milijonov in milijonov 
delavcev in mladine.

Treba se je upreti prizadevanjem 
ZDA. da bi podvrgle svojim intere
som gospodarski razvoj in politično 
izbiro zahodnoevropskih držav, de
mokratizirati je treba Evropsko go
spodarsko skupnost

Treba je dejansko stopiti na pot 
skupne varnosti, skrčenja oboro
žitve, preseganja in odpravljanja 
politično-vojaških blokov in gradit
ve Evrope miru in prijateljstva...»
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V devinsko-nabrežinski občini so nadaljujejo gradbene špekulacije. Ali jih bo ob
činska uprava preprečila? Ali bo nastopila proti finančnim mogotcem?

Ustanovni kongres
v Nabrežinisekcije KRI

Dne 1. marca t.l. je bil v Nabre
žini ustanovni kongres občinske sek
cije KPI. Namen tega kongresa je 
bil predvsem, da potrdi združitev do
sedanjih štirih sekcij (Nabrežina, De
vin, Sesljan in Šempolaj ) v eno samo 
sekcijo, ki bo obsegala celotno podro
čje devinsko-nabrežinske občine.

2e dolgo je bila občutena potreba 
po skupni organizacijski strukturi, ki 
bo omogočila bolj praktično obravna
vanje vprašanj ter vodenje politične 
bitke na občinski ravni.

Ustanovni kongres je povsem uspel. 
Udeležili so se ga številni člani in 
simpatizerji. Med prisotnimi je bilo 
mnogo mladincev. O političnem po
ložaju in o organizacijskih vprašanjih 
sta poročala tovariša prof. Depangher 
in poslanec Škerk. V razpravo so po
segli tovariši: Marokvie, Ado Slavec 
in drugi. V imenu Zveze ‘komunistične 
mladine je prisotne pozdravil tajnik 
tržaške mladinske federacije tov. Ser
gij Slavec, zaključke pa je povzel 
član tajništva tržaške federacije KPJ 
tov. Fonel. Ustanovnemu kongrešu 
sekcije je predsedovala tov. Zorka Le- 
giševa.

Med najvežnejše sklepe, ki jih je 
sprejel kongres spadajo: takojšnja
mobilizacija tovarišev za organizacij
sko in številčno učvrstitev partije, za 
okrepitev akcij, ki jih partija vodi

PRISPEVKI ZA TISKOVNI 
SKLAD «DELA»

Avgust Colja, Sesljan, 2.000 lir, 
Josip Kocjančič, Prebeneg 1.000 lir, 
Niko Škamperle, Trst, 500 lir.

Iskrena hvala.

V sklad za pomoč političnim pre
ganjancem v Čilu je skupina petih 
mladih komunistov prispevala 5.000 
lir.

tako na političnem kot na drugih po
dročjih, med katere spadajo tudi 
akcije za rešitev številnih in perečih 
občinskih vprašanj in za dejansko 
demokratizacijo občinske uprave.

Prodoren uspeh 
komedije
«Božič pri Cupiellovih»

Pretekli petek so v Stalnem slo
venskem gledališču v Trstu krstili 
prvič v slovenščini komedijo znanega 
italijanskega dramatika in igralca Edu- 
arda De Filippa «Božič pri Cupiello
vih». To je že tretja premiera rednega

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU

Kulturni dom 
EDUARDO DE FILIPPO

BOŽIČ PRI CUPIELLOVIH

Režija JOŽE BABIČ
V soboto, 9. t.m. ob 20. uri - Izven 
abonmaja

O
Karl Avgust Corner 

P E P E L K A
Pravljica v štirih dejanjih

V torek, 18. t.m. ob 15.30

abonmajskega načrta našega poklicne
ga gledališča, hkrati pa peta po vrsti, 
če upoštevamo predstavo Ljudskega 
odra in otroško predstavo.

Predstava je pri premierski publiki 
doživela naravnost prodoren uspeh 
zaradi česar je pričakovati, da se bo 
tak uspeh ponovil še na vseh na
slednjih ponovitvah, ki se bodo vrstile 
čez ves marec in še dlje.

Bruseljska
konferenca

(Nadaljevanje s 7. strani) 
mezne partije sprejele ali že začele 
uresničevati — primer je francoska in 
itapanska partija — prenesejo iz oz
kih nacionalnih v vseevropske okvire. 
Prav v tem pa je bistveni pomen kon
ference v Bruslju. Cilj, ki so si ga par
tije to pot skupno postavile in ga teri
torialno razširile na vso zahodno Evro
po je, doseči s skupno in skladno ak
cijo — to naj bo viden izraz uresniče
ne enotnosti na višji ravni — globljo 
družbeno preobrazbo v okviru celotne 
zahodne Evrope, kjer naj bi oblast mo
nopolov in večnacionalnih družb zame
njala oblast najširših ljudskih možic. 
Z demokratizacijo zahodne Evrope z 
odpravo moči monopolov in uvajanjem 
delovnih množic v odločanje o politiki 
držav, bi utirali pota k socialistični pre
obrazbi kapitalistične Evrope. Konfe
renca se je izrekla za povsem samo
stojno politiko vsake partije, ki bo 
ustrezala koristim ljudstva posamezne 
dežele, in za popolno enakopravnost 
vseh partij v vseevropskem okviru. Iz
rekla se je prav tako za lastno samo
svojo pot v socialistični preobrazbi 

Komunistične partije so bile enotne 
glede potrebe po zaveznikih v boju za 
gospodarsko in družbeno preobrazbo 
zahodne Evrope. Celo več, bruseljska 
konferenca je razglasila kot trajno po
litiko komunističnih partij politiko naj
tesnejšega sodelovanja z vsemi drugimi 
naprednimi silami in delavskimi stran
kami, predvsem s socialisti in socialni
mi demokrati. V Bruslju so voditelji ko
munističnega gibanja kapitalistične 
Evrope ponudili roko sodelovanja tudi 
drugim naprednim in miroljubnim 
silam. Konferenca je označila 
sodelovanje komunistov z najširšimi 
plastmi in družbenimi sloji na temelju 
enakopravnosti, medsebojnega spošto
vanja kot bistveni pogoj za uresniče
nje ciljev, ki so si jih partije postavile 
v sedanjem času, ko gospodarska kriza 
pretesa stavbo zahodnoevropskega dr
žavnega monopolističnega sistema in s 
tem nastajajo za delavsko gibanje ugod
ni pogoji političnega boja za dosego po
stavljenih ciljev.

«Komunist», 25.2.1974.
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